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Ernest Henau, gewezen pastoraaltheoloog aan Nederlandse en Belgische universiteiten, nam afscheid als 

directeur van de Katholieke Televisie- en Radio-omroep KTRO. Toetreden tot de paters passionisten deed

hij in de tijd van het rijke roomse leven. Vandaag maakt hij deel uit van een gemeenschap van zeventien 

paters, van wie de meeste tussen tachtig en negentig zijn. Toch ziet hij de toekomst allerminst somber in. 

I l se  Van Halst

‘Ik ben getekend door 
de hoop’  

EEDS als kind
droomde Ernest
Henau ervan pa-
rochiepriester te
worden. Het liep
echter anders,
want na zijn

priesterstudies en promotie tot
doctor in de theologie te Leuven
verzeilde hij in de academische
wereld. „Ik was amper acht toen ik
al overwoog priester te worden. Ik
was misdienaar en keek op naar
onze onderpastoor. Een volks ty-
pe, actief in de jeugdbeweging. En
hij kende zowat iedereen in het
dorp. Een echt voorbeeld was hij
voor me. Dat ik alsnog terecht-
kwam bij de paters passionisten,
was louter toeval. Een dorpsge-
nootje ging er al op school, ik volg-
de gewoon.”

– Was uw academische aanstel-
ling dan tegen uw zin?

Volstrekt niet. Je mag niet ver-
geten dat ik intussen zelf ook een
hele evolutie had doorgemaakt.
De jaren 1960 waren ontzettend
ingrijpend vanwege de rasse toe-
name van de welvaart en de ingrij-
pende verschuivingen in politiek
en ideologie, om het Tweede Vati-
caans Concilie niet te vergeten.
Theologie bedrijven was erg boei-
end in die dagen! Ik kreeg zowaar
les van professoren die hadden
meegewerkt aan de concilietek-
sten.

Bovendien koos je toen in het
klooster niet zelf welke richting je
uit wilde. Je kreeg een taak toege-
wezen. Onze congregatie was op
zoek naar docenten voor de eigen
opleidingen theologie en filosofie.
Ik paste in het plaatje.

– Vanwaar uw belang-
stelling voor de media?

Behalve kerkopbouw
was de verkondiging
een zwaartepunt in mijn
theologische belang-
stelling. Dat hing samen
met de spiritualiteit van
de passionisten, die ver-
kondiging beschouwen
als een van hun belang-
rijkste opdrachten. Al
vrij vroeg groeide mijn
interesse voor de moge-
lijkheden en de beper-
kingen van de massa-
media om aan verkondi-
ging te doen. Zo kwam
ik terecht bij de Katho-

lieke Radio Omroep in Neder-
land, om nadien onze KTRO te lei-
den, die de radio- en televisiepro-
gramma’s Braambos produceert
en uitzendt via de openbare om-
roep VRT.

– Hoe blikt u terug op die periode,
waarin de wettelijk gegarandeer-
de religieuze programma’s op de
openbare zender, de zogenaamde
derden, het almaar moeilijker kre-
gen?

Blij dat ik heel wat doelstellin-
gen van mijn beleidsplan kon ver-
wezenlijken. De fijne samenwer-
king met Nederland bijvoorbeeld
en de aandacht in onze program-
ma’s voor het getuigenis. Toch kan
ik niet ontkennen dat ik veel ener-
gie moest investeren in het ver-
hinderen dat Braambos naar een
onmogelijke tijdstip werd ver-
drongen. Hoewel ik niet honderd
procent tevreden ben met de af-
loop, droeg die investering toch
vruchten, in die zin dat we nu zo-
wel op één als op Canvas aanwe-
zig zijn, waardoor de kijkcijfers
verdubbelden.

Ik blijf ervan overtuigd dat het
de taak is van de overheid om re-
ligieuze programma’s uit te zen-
den en daartoe de financiële en
technische voorwaarden te
scheppen. Sommigen willen dat
net verhinderd zien, vanuit een
enge opvatting van de scheiding
tussen Kerk en Staat. Ik ben er
echter van overtuigd dat normen
en waarden en zingeving in de ci-
viele samenleving aan bod moe-
ten komen. Geen enkele samen-
leving kan zonder. Waarden, nor-
men en zingeving worden overge-

leverd uit de traditie, en
in de samenleving ge-
bracht via zogeheten
vertooggemeenschap-
pen, instellingen die een
samenhangend betoog
hanteren op maatschap-
pelijk en moreel gebied.
Zo kan de Kerk als ver-
tooggemeenschap een
eigen christelijke in-
breng hebben in het plu-
ralistische discours in
onze samenleving.

– Hoe kan de Kerk met
haar positieve bood-
schap in de media aan
bod komen?

Dat is een moeilijke
opgave. Religie komt

hoe dan ook ter sprake, op de
openbare zowel als de commer-
ciële omroep, omdat het een be-
langrijk maatschappelijk gege-
ven blijft, ook al neemt de analfa-
betisering op religieus vlak toe.
Jammer genoeg komt het geloof
vooral op een sensationele ma-
nier aan bod, omdat media per de-
finitie belangstelling hebben voor
alles wat afwijkt van de norm.

Aangezien de christelijke bood-
schap in de ogen van de media
niet sensationeel is, moet de Kerk
op een onrechtstreekse wijze
werken. Dat is wat wij probeerden
met de serie Er is meer. Daarin ge-
tuigen mensen die carrière ma-
ken én gelovig zijn van de beteke-
nis van het geloof voor hun leven.
Zo kun je een publiek dat in zijn
omgeving weinig gelovigen ont-
moet, confronteren – zij het on-
rechtstreeks via het scherm – met
iemand voor wie het geloof een ze-
kere vanzelfsprekendheid heeft.
Dat is ontzettend belangrijk, om-
dat niemand gelovig kan zijn, wor-
den of blijven als hij niet af en toe
de ervaring opdoet dat het geloof
een zekere vanzelfsprekendheid
heeft. Voor velen is die ervaring
zeldzaam.

Voorwaarde is evenwel dat het
publiek de weg vindt naar onze

kanalen. Waar de KTRO het vroe-
ger vooral van gemotiveerde kij-
kers moest hebben, lokt Braam-
bos op zondagavond na 23 uur ook
vaak toevallige kijkers. Het gaat
om mensen die zappen, omdat het
aanbod op dat uur gering is, en die
– toevallig in ons programma te-
rechtgekomen – worden geboeid
en blijven kijken. Dat schept kan-
sen.

Ook mag je niet uit het oog ver-
liezen dat de media elkaar aan-
vullen. Jongeren die nog weinig
contact hebben met de geloofsge-
meenschap kunnen bijvoorbeeld
via het internet toch aangespro-
ken worden door het geloof. Daar-
om is het erg belangrijk dat de
Kerk in Vlaanderen een website
lanceert om kinderen tussen acht
en twaalf jaar de kans te bieden
kennis te maken met het geloof.

– U werd passionist in een perio-
de waarin het geloof vanzelfspre-
kend was. Vandaag is het veeleer
een randfenomeen. Hoe ervaart u
die verschuiving?

Tal van initiatieven waarbij ik
betrokken was, gingen inmiddels
teloor. Tegelijk stel ik vast dat er
ook veel nieuwe dingen ontstaan.
Alleen hoor je nu eenmaal mak-
kelijker het gedruis van één boom

die wordt geveld dan het groeien
van een heel woud. Anderzijds
kun je niet om een aantal onrust-
barende ontwikkelingen heen: de
dramatische afname van het
kerkbezoek, de uitdunning van
het priesterbestand, de afname
van de religieuze kennis.

Toch zie ik ook bemoedigende
dingen zoals het grote aantal le-
ken dat zich inzet voor de uitbouw
van de geloofsgemeenschappen,
de onaangetaste volksreligiositeit
en het feit dat een groot deel van
de bevolking, ondanks de afname
van kerkbetrokkenheid, nog altijd
bij de scharniermomenten in het
leven de Kerk om duiding en be-
geleiding vraagt. Ik weet dat som-
mige van die onrustbarende facto-
ren levensbedreigend zijn, maar
als christen ben ik ook getekend
door de hoop. Hoop is iets anders
dan optimisme. Hoop is geloven
dat wat zich nu manifesteert, zij
het dan embryonaal, ooit zal uit-
groeien tot iets belangrijks.

De eerstvolgende uitzending van Braambos
is op zondag 6 januari via VRT één om 9 uur,
herhaald diezelfde avond via Canvas om-
streeks 23 uur. Meer info via de website
www.braambos.be.
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